



သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ နိုင်ငံတကာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ နှင့် ကနဦး ပြန်လည်ထူထောင်ရေး အကူအညီများ နိုင်ငံတွင်း လွယ်ကူချောမွေ့စွာ စီမံဆောင်ရွက်ရေး စည်းမျဉ်း ဥပဒေများ အတွက် လမ်းညွှန်ချက်များ

IDRL လမ်းညွှန်ချက်များ

သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး နိုင်ငံတကာ အကူအညီနှင့် ကနဦး ပြန်လည် ထူထောင်ရေး အကူအညီများ နိုင်ငံတွင်း လွယ်ကူချောမွေ့စွာ စီမံဆောင်ရွက်ရေး စည်းမျဉ်း ဥပဒေများ အတွက် လမ်းညွှန်ချက်များ

နိဒါန်း

၁။ ရည်ရွယ်ချက်နှင့် နယ်ပယ်

၁။ ဤ လမ်းညွှန်ချက်များသည် မဖြစ်မနေ လိုက်နာရမည့် အချက်များ မဟုတ်ပါ။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် တုံ့ပြန်မှုနှင့် ပတ်သက်သော နိုင်ငံများ၏ ဥပဒေများ၊ မူဝါဒများနှင့် လုပ်ထုံး လုပ်နည်းများကို ပိုမို အားကောင်းလာစေရန် နိုင်ငံများမှ လမ်းညွှန်ချက်များကို သင့်လျော်သလို အသုံးပြုခြင်းကို မျှော်မှန်းသော်လည်း ၎င်းလမ်းညွှန်ချက်များသည် ပြည်တွင်း ဥပဒေအရ မည်သည့်တည်ဆဲ အခွင့်အရေးများ သို့မဟုတ် တာဝန် ဝတ္တရားကိုမျှ တိုက်ရိုက် မသက်ရောက်စေရ။

၂။ ၎င်းလမ်းညွှန်ချက်များသည် ကုလသမဂ္ဂ အထွေထွေညီလာခံ ဆုံးဖြတ်ချက် အမှတ် ၄၆/၁၈၂ (၁၉၉၁) နှင့် အမှတ် ၅၇/၁၅၀ (၂၀၀၂)၊ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ အကူအညီ မြန်ဆန်စေသော စီမံ ဆောင်ရွက်ချက်များ/ စည်းမျဉ်း စည်းကမ်းများ ၁၉၇၇ နှင့် ဦးစားပေးလုပ်ငန်းစဉ်များဆိုင်ရာ Hyogo မူဝါဒ ၂၀၀၅ အပါအဝင် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ တည်ဆဲ စည်းမျဉ်း စည်းကမ်း အများအပြားကို အခြေပြုရေးဆွဲထားသည်။

၃။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အကူအညီတို့နှင့် ပတ်သက်သော နိုင်ငံသီးသီး၏ ပြည်တွင်းဥပဒေ၊ မူဝါဒနှင့် အရေးပါသည့် စည်းမျဉ်း စည်းကမ်းများ မြှင့်တင်ရာတွင် လိုလားစွာပူးပေါင်းပါဝင်ကြသည့် နိုင်ငံများကို လမ်းညွှန်မှုပေးပြီး နိုင်ငံ၏ တရားဥပဒေရေးရာ ကြိုတင် ပြင်ဆင်မှုများတွင် ပါဝင်ကူညီ ဆောင်ရွက်ရန် ရည်ရွယ်သည်။ ပြည်တွင်း အာဏာပိုင်များနှင့် ကူညီ ဆောင်ရွက်သူများ၏ အဓိက အခန်းကဏ္ဍကို အတည်ပြုပြီး ညှိနှိုင်း ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ အရည်အချင်းနှင့် တာဝန်ရှိမှုတို့၏ အနိမ့်ဆုံး သတ်မှတ် စံနှုန်းများကို လိုက်နာရန် ဆန္ဒရှိသော၊ လိုက်နာနိုင်သော လူသားချင်း စာနာထောက်ထားမှု ဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းများနှင့် နိုင်ငံများကို အကူအညီဖြစ်စေရန် ၎င်းတို့သည် ဥပဒေရေးရာအနည်းဆုံး လိုအပ်ချက်များကို အကြံဉာဏ်ပေးသည်။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သော လူ့အဖွဲ့အစည်းများကို ပို၍ ကောင်းမွန်သော ဆောင်ရွက်မှုပေးရန် ဤညွှန်ကြားချက်များကို အသုံးပြုခြင်းသည် နိုင်ငံတကာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦး ပြန်လည်ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့တို့၏ အရည်အသွေးနှင့် လွယ်ကူ အဆင်ပြေမှု တိုးတက်စေရန် ဖြစ်သည်။

၄။ ဤ လမ်းညွှန်ချက်များကို လက်နက်ကိုင် စစ်ရေးစစ်ရာဖြစ်ပွားနေသော အခြေအနေများနှင့် စစ်အတွင်း ဖြစ်ပွားသော သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် အခြေအနေများတွင် အသုံးပြုရန် သို့မဟုတ် ၎င်းအခြေအနေများတွင် အကူအညီပေးခြင်းနှင့် သက်ဆိုင်သော စည်းမျဉ်း စည်းကမ်းများကို ပြောင်းလဲမည့် သဘော သက်ရောက်စေရန် မရည်ရွယ်ပါ။ ၎င်းတို့သည် အောက်ပါ အချက်အလက် စသည်တို့ အပါအဝင် တည်ဆဲ အပြည်ပြည် ဆိုင်ရာ ဥပဒေ သို့မဟုတ် သဘောတူ စာချုပ်များ၏ အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ခြင်း သို့မဟုတ် အဓိပ္ပာယ် ဖွင့်ဆိုချက်ကို

သက်ရောက်စေရန် သို့မဟုတ် ပြောင်းလဲရေးအတွက် ထောက်ခံ အားပေးရန်ကိုလည်း မရည်ရွယ်ပါ။ ယင်းတွင် အောက်ပါတို့နှင့်အလားတူတို့ကိုဆိုလိုသည် -

- (က) အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ လူသားချင်း စာနာထောက်ထားခြင်း ဆိုင်ရာ၊ လူ့အခွင့်အရေး ဆိုင်ရာနှင့် ဒုက္ခသည်များဆိုင်ရာ ဥပဒေ၊
- (ခ) နိုင်ငံများ၏ ဥပဒေဆိုင်ရာ သရုပ်သဏ္ဍာန်နှင့် အစိုးရ အဖွဲ့အစည်းများ၏ အဆင့်အတန်း၊
- (ဂ) အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ကြက်ခြေနီနှင့် လခြမ်းနီ အသင်းများဖက်ဒရေးရှင်းနှင့် အပြည်ပြည် ဆိုင်ရာ ကြက်ခြေနီ ကော်မတီ၊ အထူး အခွင့်အရေးများနှင့် ကင်းလွတ်ခွင့်များနှင့် သက်ဆိုင်သော အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ဥပဒေ၊
- (ဃ) အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ကြက်ခြေနီနှင့် လခြမ်းနီ လှုပ်ရှားမှုဆိုင်ရာ ဥပဒေ ပြဋ္ဌာန်းချက်များ၊ စည်းမျဉ်း ဥပဒေများနှင့် တစ်သီးပုဂ္ဂလိက လှုပ်ရှားမှု အဖွဲ့များနှင့် နိုင်ငံများအကြား တည်ဆဲ ဥပဒေဆိုင်ရာ စီမံ ဆောင်ရွက်ချက်များ၊ ထို့ပြင်
- (င) နိုင်ငံများ အကြား သို့မဟုတ် နိုင်ငံများနှင့် ကူညီဆောင်ရွက်သူများ အကြား တည်ရှိသော စာချုပ် စာတမ်းများ။

၂။ အဓိပ္ပာယ်ဖွင့်ဆိုချက်များ

ဤလမ်းညွှန်ချက်များ၏ ရည်ရွယ်ချက်များအလို့ငှာ -

၁။ သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ဆိုသည်မှာ လက်နက်ကိုင် စစ်ပွဲများကြောင့်မဟုတ်ဘဲ ရုတ်တရက် ဖြစ်ပေါ်သော သို့မဟုတ် ကာလရှည်ကြာသော ဖြစ်စဉ်များ၏ အကျိုးဆက်အရ ဖြစ်သော သို့မဟုတ် မမျှော်မှန်းထားသော ဘေးအန္တရာယ်၊ သဘာဝတရား သို့မဟုတ် လူသားတို့၏ အပြုအမူများကြောင့် ပေါ်ပေါက်လာသော သို့မဟုတ် သိသာထင်ရှားပြီး လူသားတို့၏ အသက်အိုးအိမ်၊ ကျန်းမာရေး၊ ပစ္စည်းဥစ္စာ သို့မဟုတ် ပတ်ဝန်းကျင်ကို ပြင်းထန်သော ခြိမ်းခြောက်မှု ဖြစ်စေသော လူမှုအဖွဲ့အစည်း၏ လုပ်ငန်းဆောင်တာများကို အလွန်ပြင်းထန်စွာ ထိခိုက်စေသော ဖြစ်ပွားမှုကို ဆိုလိုသည်။

၂။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ ဆိုသည်မှာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သော လူ့အဖွဲ့အစည်းများ၏ အရေးပေါ် လိုအပ်ချက်များအတွက်ထောက်ပံ့ပေးသော ကုန်ပစ္စည်းနှင့် ဝန်ဆောင်မှုများကို ဆိုလိုသည်။

၃။ ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့ ဆိုသည်မှာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သော လူ့အဖွဲ့အစည်းများ၏ အရေးပေါ် လိုအပ်ချက်များကို ဖြည့်ဆည်းပြီးနောက် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သော နိုင်ငံ၏ ဆုံးဖြတ်ချက်အရ ကနဦးကာလတွင် ပြန်လည် ထူထောင်ရေး မြှင့်တင်ရန်နှင့် ဘေးအန္တရာယ်လျော့ကျရန် ကနဦးလုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ချက်များ အပါအဝင် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကျရောက်သော လူ့အဖွဲ့အစည်းများ၏ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် မတိုင်ခင် နေထိုင်မှု အခြေအနေများ ပြန်လည်ရရှိရန် သို့မဟုတ် မြှင့်တင်ရန် ရည်ရွယ်ပြီး ထောက်ပံ့ ပေးအပ်သော ကုန်ပစ္စည်းနှင့် ဝန်ဆောင်မှုများကို ဆိုလိုသည်။

၄။ **ကုန်ပစ္စည်းများ** ဆိုသည်မှာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်သင့်သော လူမှုအဖွဲ့အစည်းများအား ဘေးအန္တရာယ် ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီပေးရန် သို့မဟုတ် ကနဦး ပြန်လည် ထူထောင်ရေးအတွက် ထောက်ပံ့ ကယ်ဆယ်ရန် ရည်ရွယ်သော အထောက်အပံ့ ပစ္စည်းများကို ဆိုလိုသည်။

၅။ **ဝန်ဆောင်မှုများ** ဆိုသည်မှာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦး ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ဝန်ထမ်းများက သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သော လူမှုအဖွဲ့အစည်းများသို့ ကူညီ ထောက်ပံ့ပေးရန် တာဝန်ယူ ဆောင်ရွက်ပေးသော (ရှာဖွေ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ဆေးဝါးကုသရေး စသည့်) လုပ်ကိုင် ဆောင်ရွက်ချက်များကို ဆိုလိုသည်။

၆။ **ကိရိယာ တန်ဆာပလာ** ဆိုသည်မှာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦး ပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့ပေးသော ကုန်ပစ္စည်းများမှအပ ထောက်ပံ့ကူညီရေးလုပ်ငန်းများ တွင် သုံးစွဲသော မော်တော်ယာဉ်များနှင့် ဆက်သွယ်ရေးရေဒီယိုများ အစရှိသည့် ရုပ်ဝတ္ထုဆိုင်ရာ ပစ္စည်းများကို ဆိုလိုသည်။

၇။ **ဝန်ထမ်း** ဆိုသည်မှာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦး ပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့များ ပံ့ပိုးဆောင်ရွက်သော ဝန်ထမ်းများနှင့် စေတနာ့ ဝန်ထမ်းများကို ဆိုလို သည်။

၈။ **သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့်နိုင်ငံ** ဆိုသည်မှာ နိုင်ငံ၏ နယ်နိမိတ်အတွင်းရှိ လူများ သို့မဟုတ် ပိုင်ဆိုင်ပစ္စည်းများအပေါ် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဒဏ် ထိခိုက်ခံစားခဲ့ရသော နိုင်ငံကို ဆိုလိုသည်။

၉။ **ကူညီသည့်နိုင်ငံ** ဆိုသည်မှာ အရပ်ဘက်မှ တစ်ဆင့်ဖြစ်စေ၊ စစ်ဘက် အဖွဲ့အစည်းများမှ တစ်ဆင့်ဖြစ်စေ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့များ ကူညီပံ့ပိုး ဆောင်ရွက်သော နိုင်ငံကို ဆိုလိုသည်။

၁၀။ **မူရင်းနိုင်ငံ** ဆိုသည်မှာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦး ပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့ ပေးသည့် ဝန်ထမ်းများ၊ ကုန်ပစ္စည်းများနှင့် ကိရိယာ တန်ဆာပလာတို့ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံသို့ စတင် ထွက်ခွာသည့် နိုင်ငံကို ဆိုလိုသည်။

၁၁။ **တစ်ဆင့် ဖြတ်သန်းသည့်နိုင်ငံ** ဆိုသည်မှာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦး ပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့နှင့် ပတ်သက်ပြီး သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံသို့ အသွားလမ်းခရီးတွင် ရှိသည့် သို့မဟုတ် ထိုနိုင်ငံမှ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦး ပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့များ သွားရာလမ်းကြောင်းတွင် ဖြတ်သန်းခွင့် ရရှိသော နယ်နိမိတ်ဆိုင်ရာ စီရင်ခွင့်ရှိသည့် နိုင်ငံကို ဆိုလိုသည်။

၁၂။ **လူသားချင်းစာနာ ထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ ပေးရေးအဖွဲ့ အစည်း** ဆိုသည်မှာ ၎င်း၏ လုပ်ပိုင်ခွင့်နှင့် လုပ်ဆောင်ချက်များသည် လူသားချင်းစာနာ ထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အကူအညီ၊ ပြန်လည် ထူထောင်ခြင်း သို့မဟုတ် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုတို့ကို အဓိက ထားဆောင်ရွက်သော အကျိုးအမြတ် မရည်ရွယ်သော

ပရဟိတ အဖွဲ့အစည်းများ ဖြစ်သည့် နိုင်ငံရပ်ခြား အဖွဲ့အစည်း၊ ဒေသဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်း၊ နိုင်ငံအစိုးရချင်း ဖွဲ့စည်းထားသော အဖွဲ့အစည်း သို့မဟုတ် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းများကို ဆိုလိုသည်။

၁၃။ **အရည်အချင်းပြည့်မှီသော လူသားချင်း စာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ ပေးရေး အဖွဲ့အစည်း** ဆိုသည်မှာ သက်ဆိုင်ရာ မူရင်းဒေသ နိုင်ငံ၊ တစ်ဆင့်ဖြတ်သန်းသည့် နိုင်ငံ သို့မဟုတ် ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံတို့မှ အပိုင်း ၅ အရ ဥပဒေဆိုင်ရာ အခွင့်အလမ်းများ လက်ခံရရှိရန် အရည်အချင်း ပြည့်မီသည်ဟု ဆုံးဖြတ်ခြင်း ခံထားရသည့် လူသားချင်းစာနာထောက်ထားမှု အထောက်အပံ့ ပေးရေးအဖွဲ့ အစည်းကို ဆိုလိုသည်။

၁၄။ **ကူညီဆောင်ရွက်သူ** ဆိုသည်မှာ ပစ္စည်းကိုဖြစ်စေ ငွေသားကိုဖြစ်စေ လှူဒါန်းရန် ပို့ဆောင်သော သို့မဟုတ် ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့်နိုင်ငံ၏ နယ်နိမိတ်အတွင်း သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ကို တုံ့ပြန် ဆောင်ရွက်သော အခြားပြည်ပ အဖွဲ့အစည်း သို့မဟုတ် လှူဒါန်းသော အကူအညီကို ပံ့ပိုးသော လူသားချင်း စာနာထောက်ထားမှု အထောက်အပံ့ပေးရေး အဖွဲ့အစည်း၊ ပံ့ပိုးကူညီသောနိုင်ငံ၊ ပြည်ပ တစ်သီးပုဂ္ဂလိက၊ ပြည်ပပုဂ္ဂလိက ကုမ္ပဏီများကို ဆိုလိုသည်။

အပိုင်း ၁ - အဓိက တာဝန် ဝတ္တရားများ

၃။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံများ၏ တာဝန်ဝတ္တရားများ

၁။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံများသည် ၎င်းတို့၏ နယ်နိမိတ်အတွင်း ဘေးအန္တရာယ် လျော့ချရေး၊ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့ ဆောင်ရွက်ရန် အဓိက တာဝန်ဝတ္တရားများ ရှိသည်။ လူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ နယ်ပယ်တွင် နိုင်ငံတော်၏ အရံအင်အားဖြစ်သော အမျိုးသား ကြက်ခြေနီနှင့် လခြမ်းနီ အသင်းများနှင့် ပြည်တွင်း လူမှုအဖွဲ့အစည်း ဆောင်ရွက်သူများသည် ပြည်တွင်း အဆင့်တွင် အရေးပါသော ထောက်ပံ့ရေး ကဏ္ဍ၌ ပါဝင်ဆောင်ရွက်ရန် တာဝန်ရှိသည်။

၂။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် အခြေအနေသည် ထိုနိုင်ငံ၏ စွမ်းဆောင်နိုင်သော လုပ်ကိုင်နိုင်စွမ်းထက် ကျော်လွန်နေသည်ဟု သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့်နိုင်ငံမှ ဆုံးဖြတ်လျှင် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ခံစားရသော လူများ၏ လိုအပ်ချက်များကို ဖြည့်ဆည်းပေးရန် နိုင်ငံတကာ အကူအညီ (သို့မဟုတ်) ဒေသဆိုင်ရာ အကူအညီကို တောင်းခံရမည်။

၃။ မိမိတို့နိုင်ငံနယ်နိမိတ်တွင် ပံ့ပိုးဆောင်ရွက်သူများ၏ ပံ့ပိုးသော သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ကနဦး ပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့ ပေးရေးတို့ကို ညှိနှိုင်း ဆောင်ရွက်ရန်၊ စည်းမျဉ်း စည်းကမ်းဖြင့် ကြီးကြပ်ရန်နှင့် စောင့်ကြည့် စစ်ဆေးရန် လုပ်ပိုင်ခွင့်နိုင်ငံတကာဥပဒေအရ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံ၏ အချုပ်အခြာဆိုင်ရာ အခွင့်အရေး ဖြစ်သည်။

၄။ ကူညီဆောင်ရွက်သူများ၏ တာဝန်ဝတ္တရားများ

၁။ ကူညီ ဆောင်ရွက်သူများနှင့် ၎င်းတို့၏ ဝန်ထမ်းများသည် ပြည်တွင်း အာဏာပိုင်များနှင့် ညှိနှိုင်း ဆောင်ရွက်ရာတွင် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံ၏ ဥပဒေများနှင့် သက်ဆိုင်ရာ အပြည်ပြည်

ဆိုင်ရာ ဥပဒေကို လိုက်နာပြီး သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ခံစားရသော လူပုဂ္ဂိုလ်များ၏ လူ့ဂုဏ်သိက္ခာကို အမြဲတမ်းလေးစားရမည်။

၂။ ကူညီဆောင်ရွက်သူများသည် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦး ပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့တို့ကို လူသားချင်းစာနာထောက်ထားခြင်း၊ ကြားနေခြင်းဆိုင်ရာ မူဝါဒနှင့် ဘက်မလိုက်သော မူဝါဒများနှင့် အညီ တိကျစွာလိုက်နာပြီး ပံ့ပိုးကူညီရမည်။ အသေးစိတ်အားဖြင့် -

- (က) အကူအညီပေးမှုများကို လိုအပ်ချက်အပေါ်သာ အခြေခံပြီး ဦးစားပေးစီစဉ်ဆောင်ရွက်ရမည်။
- (ခ) သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ခံစားရသော သူများကို (နိုင်ငံသား၊ လူမျိုး၊ မျိုးနွယ်စု၊ ဘာသာရေး ယုံကြည်မှု၊ လူတန်းစား၊ ကျား မ၊ မသန်စွမ်းမှု၊ အသက်နှင့် နိုင်ငံရေး အမြင်များ ကဲ့သို့သော) မကောင်းသော ခွဲခြားဆက်ဆံခြင်း မပြုဘဲ ထောက်ပံ့ရမည်။
- (ဂ) သီးသန့် နိုင်ငံရေး သို့မဟုတ် ဘာသာရေး အမြင်ပေါ်အခြေပြု ကူညီခြင်း၊ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သော နိုင်ငံ၏ ပြည်တွင်းရေးကို ကြားဝင် စွက်ဖက်ခြင်း သို့မဟုတ် ပေးလှူသော အထောက်အပံ့ အကူအညီမှ စီးပွားရေးအရ အကျိုးအမြတ် ရယူခြင်းတို့ မလုပ်ဆောင်ဘဲ ထောက်ပံ့ ရမည်။
- (ဃ) သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦး ပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့နှင့် မသက်ဆိုင်သော နိုင်ငံရေး၊ စီးပွားရေး သို့မဟုတ် စစ်ရေးဆိုင်ရာ အရေးပါသည့် သတင်း အချက်အလက်များကို တစ်နည်းနည်းဖြင့် အသုံးမပြုရ။

၃။ ၎င်းတို့၏ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့များကိုတတ်စွမ်းသမျှအထိရောက်ဆုံးဆောင်ရွက်ရာတွင် -

- (က) မည်သို့ဆိုစေ အမျိုးသမီးများနှင့် ကလေးများ၊ ဒုက္ခသည်များ၊ သက်ကြီးရွယ်အို၊ မသန်စွမ်းသူများ၊ အိပ်ချ်အိုင်စွီ ဝေဒနာ ခံစားနေရသူများနှင့် အခြား အားနည်းနေသော နာမကျန်းသူများ ပါဝင်သည့် သီးခြား အားနည်းသော အုပ်စုများ၏ အထူး လိုအပ်ချက်များကို ဖြည့်ဆည်း ပေးသင့်သည်။
- (ခ) ဘေးအန္တရာယ် ခံစားရသော လူပုဂ္ဂိုလ်များ၏ လိုအပ်ချက်များအတွက် လုံလောက်ရမည် ဖြစ်ပြီး သက်ဆိုင်သော နိုင်ငံတကာ အရည်အသွေး စံနှုန်းတို့နှင့် ကိုက်ညီသင့်သည်။
- (ဂ) အခြား သက်ဆိုင်သော ပြည်တွင်း ပံ့ပိုး ဆောင်ရွက်သူများနှင့် ညှိနှိုင်း ဆောင်ရွက်သင့်သည်။
- (ဃ) ယဉ်ကျေးမှု၊ လူမှုရေးနှင့် ဘာသာရေး ဓလေ့ထုံးစံနှင့် ရိုးရာဓလေ့တို့ကို ဂရုပြုသော လေးစားစွာဖြင့် လုပ်ဆောင် ပံ့ပိုးသင့်သည်။
- (င) ၎င်းတို့၏ပုံစံ၊ အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ စောင့်ကြည့် စစ်ဆေးခြင်းနှင့် ဆန်းစစ်ခြင်း တို့တွင် အမျိုးသမီးများ၊ လူငယ်များနှင့် သက်ကြီးရွယ်အိုများ အပါအဝင် ဘေးအန္တရာယ် ခံစား ရသော လူပုဂ္ဂိုလ်များ ကိုယ်တိုင်ပါဝင် လုပ်ဆောင်နိုင်အောင်စီစဉ်သင့်သည်။

- (စ) အရည်အချင်းရှိပြီး လုံလောက်စွာ လေ့ကျင့် သင်ကြားထားသော ဝန်ထမ်းဖြင့် ပံ့ပိုးသင့်သည်။
- (ဆ) ၎င်းတို့၏ အဖွဲ့အစည်းဆိုင်ရာ အရည်အချင်းများနှင့် ကိုက်ညီမှု ရှိသင့်သည်။
- (ဇ) ပြည်တွင်း သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ လျော့ကျရေး၊ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည် ထူထောင်ရေး အရည်အသွေးများကို အားကောင်းစေသော အပြုအမူနှင့် နောင်လာမည့် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ကြောင့်ထိခိုက်ဆုံးရှုံးမှု လျော့ကျစေသော အပြုအမူများဖြင့် တည်ဆောက် ဆောင်ရွက်သင့်သည်။
- (ဈ) ပြည်တွင်း လူ့အဖွဲ့အစည်း၊ စီးပွားရေး၊ အလုပ်အကိုင် ရှာဖွေရေး၊ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု ရည်ရွယ်ချက်များနှင့် ပတ်ဝန်းကျင်ကို မကောင်းသော ထိခိုက်ပျက်စီးမှု အနည်းဆုံးဖြစ်အောင် လုပ်ဆောင် သင့်သည်။
- (ည) ကူညီ ဆောင်ရွက်ချက်များနှင့် ရန်ပုံငွေများဆိုင်ရာ ပွင့်လင်းမြင်သာသော အပြုအမူ၊ သင့်တော် သော သတင်းအချက် အလက်များကို မျှဝေခြင်းဖြင့် ပံ့ပိုး လုပ်ဆောင် သင့်သည်။

၅။ နိုင်ငံများအားလုံး၏ အခြား တာဝန်ဝတ္တရားများ

၁။ အခြားကူညီ ဆောင်ရွက်သူများကို ရန်ပုံငွေ ထောက်ပံ့သော နိုင်ငံများသည် အပိုဒ် ၄ ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် ကိုက်ညီသော အပြုအမူဖြင့် ဆောင်ရွက်ရန် အားပေးကူညီသင့်သည်။

၂။ လိုအပ်သော နေရာသို့ ငွေကြေးလှူဒါန်းရန် သို့မဟုတ် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့်နိုင်ငံမှ အတိအလင်း တောင်းဆိုသော အကူအညီပစ္စည်း အမျိုးအစားများကိုသာ လှူဒါန်းရန် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့အဖြစ် ထည့်ဝင်ရန် စိတ်ဝင်စားသော ပြည်သူပြည်သားများကို နိုင်ငံအားလုံးက တက်ကြွစွာ အားပေးလှုံ့ဆော်သင့်သည်။

၆။ အရင်းအမြစ်များကို ရည်ရွယ်ချက်အတိုင်းသုံးစွဲမှုနှင့် လမ်းကြောင်းသွေဖယ်ခြင်းဆိုင်ရာ တာဝန်ဝတ္တရားများ

၁။ နိုင်ငံများနှင့် လူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ ပံ့ပိုးကူညီသော အဖွဲ့အစည်းများသည် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး ပစ္စည်းများ၊ ကိရိယာ တန်ဆာပလာ သို့မဟုတ် သဘာဝ အရင်းအမြစ်များနှင့် သင့်တော်သော ကနဦး လုပ်ဆောင်ချက်များနှင့် ပတ်သက်ပြီး တရားမဝင် လမ်းကြောင်းသို့ ပြောင်းလဲသုံးစွဲခြင်း၊ အလွဲသုံးစားပြုခြင်း သို့မဟုတ် လိမ်လည်ခြင်းများကို တားဆီးရန် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက် သင့်သည်။

၂။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံများသည် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်နှင့် ပတ်သက်ပြီး ၎င်းတို့လက်ခံရရှိသော အလှူရရှိငွေများနှင့် အကူအညီ ပစ္စည်းများကို ၎င်းတို့အား ပေးအပ်စဉ် ဖော်ပြသည့် ရည်ရွယ်ချက်နှင့် ကိုက်ညီသော ဆောင်ရွက်ချက်များတွင်သာ အသုံးပြုသင့်သည်။

အပိုင်း ၂ - စောစီးစွာ ကြိုတင် သတိပေးချက်နှင့် ကြိုတင်ပြင်ဆင်မှု

၇။ စောစီးစွာ ကြိုတင်သတိပေးခြင်း

၁။ နိုင်ငံဖြတ်ကျော်ဖြစ်ပွားသောဘေးများတွင် ထိခိုက်မှုများ အနည်းဆုံး ဖြစ်စေရန်နှင့် လိုအပ်မည့် နိုင်ငံတကာမှ အထောက်အပံ့၏ ထိရောက်မှု အမြင့်ဆုံးဖြစ်စေရန် အလို့ငှာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ဖြစ်ပေါ်စေနိုင်သော အန္တရာယ် ရှိသည့်အရာများ ဖြစ်ပေါ်လာခြင်း အပါအဝင် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်နှင့် ပတ်သက်သည့် သတင်းအချက်အလက် ဖလှယ်ခြင်းကို လုပ်ဆောင်ရန် ကမ္ဘာ့ ကုလသမဂ္ဂ၏ အရေးပေါ် အကူအညီ ညှိနှိုင်း ဆောင်ရွက်သူ အပါအဝင် သင့်တော်သော အခြားနိုင်ငံများနှင့် လူသားချင်း စာနာထောက်ထားခြင်း ဆိုင်ရာ ပံ့ပိုးကူညီသော အဖွဲ့အစည်းတို့နှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန်နိုင်ငံများ အားလုံးတွင် လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများ ရှိသင့်သည်။

၈။ ဥပဒေရေးရာ၊ မူဝါဒနှင့် အဖွဲ့အစည်းဆိုင်ရာ အရေးကြီးသော စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းများ

၁။ ကြီးမားသော သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် လျော့ချရေး အစီအစဉ်၏ အရေးကြီးသော ကိစ္စရပ်အဖြစ် ပြည်တွင်း လူမှုရေးအရံအင်အား ဖြစ်သော ကြက်ခြေနီ (သို့မဟုတ်) လခြမ်းနီ အသင်းများ၏ အခန်းကဏ္ဍကို အပြည့်အဝ ဆောင်ရွက်နိုင်စေရန် ရပ်ရွာလူထုများ ပါဝင်သော၊ မိမိတို့ ကိုယ်တိုင် လုံခြုံရေးနှင့် ပြန်လည်ထူထောင်ရေးတို့ကို မြှင့်တင်ရန် အားပေးကူညီသော သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကြိုတင်ကာကွယ်ခြင်း၊ လျော့ချခြင်း၊ စီစဉ်ဆောင်ရွက်ချက်၊ ပြန်လည်ကောင်းမွန်ခြင်းနှင့် ပြန်လည်ထူထောင်ခြင်းတို့ အတွက် အလုံးစုံပါဝင်သော ဥပဒေရေးရာ၊ မူဝါဒနှင့် အဖွဲ့အစည်းဆိုင်ရာ အရေးကြီးသော စည်းမျဉ်း စည်းကမ်းများကို နိုင်ငံများမှ ချမှတ်ထားသင့်သည်။ သင့်တော်သော သက်ဆိုင်သည် ဒေသတွင်းနှင့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းများ၏ အကူအညီဖြင့် နိုင်ငံများသည် ထိုစည်းမျဉ်း စည်းကမ်းများ၏ ထိရောက်မှုကို သေချာစေသော လုံလောက်သော အရင်းအမြစ်များကို ပံ့ပိုးသင့်သည်။

၂။ ထိုစည်းမျဉ်း စည်းကမ်းများသည် နိုင်ငံတကာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့တို့နှင့် ပတ်သက်သော ရှေးဦးဆောင်ရွက်ချက်၊ စီမံဆောင်ရွက်ချက်များ၊ နိုင်ငံဖြတ်သန်းခွင့်နှင့် စည်းမျဉ်း စည်းကမ်း တို့ကို လုံလောက်စွာ ဖြေရှင်းနိုင်အောင် ဆောင်ရွက်သင့်သည်။ ကုလသမဂ္ဂ အရေးပေါ် အကူအညီ လုပ်ဆောင်ချက်များနှင့် ပတ်သက်သော နိုင်ငံများနှင့် လူသားချင်း စာနာထောက်ထားခြင်း ပံ့ပိုးဆောင်ရွက်သော အဖွဲ့အစည်းများကို ဗဟိုပြုပြီး ကမ္ဘာ့ကုလသမဂ္ဂ၏ အရေးပေါ် အကူအညီ ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်သူ၏ အခန်းကဏ္ဍကို ထည့်သွင်းစဉ်းစားပြီး အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့၏ ထိရောက်သော ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ခြင်း အတွက် ခွင့်ပြုသင့်သည်။ ၎င်းနယ်ပယ်များရှိ တာဝန်ဝတ္တရားနှင့် လုပ်ပိုင်ခွင့်ရှိသော နိုင်ငံ အစိုးရ အဖွဲ့အစည်းများကိုလည်း စနစ်တကျ ခန့်အပ်ထားသင့်သည်။ အဆင့်တိုင်းတွင် နိုင်ငံတကာနှင့် အစိုးရ တာဝန်ရှိသူများအကြား ပူးပေါင်းလုပ်ဆောင်ရန် ပြည်တွင်း ဆက်သွယ်ရေးဗဟိုချက်ကို ထူထောင်ရန် ထည့်သွင်း စဉ်းစားသင့်သည်။

၃။ လိုအပ်ပါက လမ်းညွှန်ချက်များကို အကောင်အထည်ဖော်ရန် မိမိတို့အဆင့်တွင် သင့်လျော်သည့် ဆောင်ရွက်ချက် လုပ်ဆောင်ရန် နယ်မြေ သို့မဟုတ် ပြည်နယ် အစိုးရများနှင့် ပုဂ္ဂလိက အုပ်ချုပ်ရေးများအား အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး

အထောက်အပံ့တို့နှင့် စပ်ဆိုင်သော ကိစ္စရပ်များအဆင့်လိုက်ဆောင်ရွက်ရန် ဥပဒေ သို့မဟုတ် မူဝါဒချမှတ်ပြီး နိုင်ငံအစိုးရများမှ အားပေး ကူညီသင့်သည်။

၉။ ပြည်တွင်း စွမ်းဆောင်နိုင်မှုအတွက် ဒေသဆိုင်ရာနှင့် နိုင်ငံတကာမှ ပံ့ပိုးမှု

၁။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အကူအညီအတွက် ဘေးဒဏ်ခံနိုင်စွမ်း မြှင့်တင်ရန်နှင့် အကူအညီလိုအပ်ချက်ကို လျော့ချရန် အမြင်ဖြင့် လှူဒါန်းသူများ၊ ဒေသဆိုင်ရာနှင့် အခြားသက်ဆိုင်သော ကူညီဆောင်ရွက်သူများ အပါအဝင် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းသည် နိုင်ငံတွင်း သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်များကို တားဆီးရန်၊ ထိခိုက်မှုကို လျော့ချရန်၊ ကြိုတင်ပြင်ဆင်ရန်နှင့် တုံ့ပြန်ဆောင်ရွက်ရန် ၎င်းတို့၏ စွမ်းဆောင်နိုင်ရည်တို့ဖြင့် ဖွဲ့စည်းတည်ထောင်ရန် ဖွံ့ဖြိုးဆဲ နိုင်ငံများ၊ ပြည်တွင်း ပြည်သူ့ လူမှုရေး ဆောင်ရွက်သူများနှင့် ပြည်တွင်းကြက်ခြေနီနှင့် လခြမ်းနီ အသင်းများ၏ စွမ်းဆောင်ရည်မြှင့်တင်ရေးကို ပံ့ပိုးသင့်သည်။

၂။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက် အပံ့ကို စီမံဆောင်ရွက်ရန် ဥပဒေ၊ မူဝါဒနှင့် အရေးပါသော စည်းမျဉ်း စည်းကမ်းများကို လုံလောက်စွာ အကောင် အထည် ဖော်ရန် စွမ်းဆောင်ရည် တည်ထောင်နေသော ဖွံ့ဖြိုးဆဲ နိုင်ငံများကိုလည်း အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်း က ပံ့ပိုး သင့်သည်။

အပိုင်း ၃ - အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့တို့ စတင် ဆောင်ရွက်ခြင်းနှင့် ရပ်စဲခြင်း

၁၀။ စတင်ဆောင်ရွက်ခြင်း

၁။ မူအရ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့ လှူဒါန်းရန် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ခံစားရသော နိုင်ငံ၏ ဆန္ဒအရတောင်းခံမှုအပေါ် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့ကို စတင်သင့်သည်။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ခံစားရသော နိုင်ငံသည် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့ကို တောင်းဆိုရန် သို့မဟုတ် မတောင်းဆိုရန် ဆက်သွယ်ခြင်းကိစ္စ အတွက် ၎င်း၏ဆုံးဖြတ်ချက်ကို အချိန်မီ ပြုလုပ်သင့်သည်။ ယင်းသို့ ဆုံးဖြတ်ချက်ချရန် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့်နိုင်ငံသည် လိုအပ်ချက်များကို ချက်ချင်း ဆန်းစစ် အကဲဖြတ်သင့်သည်။ ကုလသမဂ္ဂနှင့် အခြားလူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ ပံ့ပိုးကူညီသော အဖွဲ့အစည်းများနှင့်အတူ လိုအပ်ချက်များ ဆန်းစစ် အကဲဖြတ်ခြင်းများကို ပူးတွဲလုပ်ဆောင်ရန် ဂရုစိုက် စဉ်းစား သင့်သည်။

၂။ ထောက်ပံ့ရေးအတွက် တောင်းဆိုချက်များနှင့် ကမ်းလှမ်းချက်များသည် ရရှိနိုင်သော သို့မဟုတ် လိုအပ်သော ဝန်ဆောင်မှုများနှင့် ကျွမ်းကျင်မှုတို့ နည်းတူ ကုန်ပစ္စည်းများ၏ အမျိုးအစားများနှင့် ပမာဏများကို ဖြစ်နိုင်သမျှ တိကျမှုရှိသင့်သည်။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံများသည် အမှန်တကယ်မလိုအပ်သော ကုန်ပစ္စည်းများနှင့် ဝန်ဆောင်မှု အမျိုးအစားများကိုလည်း ဖော်ပြရန် ဆန္ဒ ရှိနိုင်သည်။

၃။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံများသည် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့ ဝင်ရောက်ခွင့်နှင့် ဆောင်ရွက်ချက်တို့နှင့် ပတ်သက်သော ပြည်တွင်း ဥပဒေများနှင့် စည်းမျဉ်း စည်းကမ်းတို့ဆိုင်ရာ လုံလောက်သော သတင်း အချက် အလက်များကို ကူညီ ဆောင်ရွက်သူများအချိန်မှီ ရရှိနိုင်ရန် ဆောင်ရွက်သင့်သည်။

၁၁။ စစ်တပ်အဖွဲ့အစည်း၏ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီစတင်ဆောင်ရွက်ခြင်း

၁။ အရပ်ဘက်ဆိုင်ရာ ပစ္စည်းနှင့်ကူညီဆောင်ရွက်မှုများနှင့် နှိုင်းယှဉ် စဉ်းစားပြီးနောက် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံ၏ ဆန္ဒဖော်ပြချက်ဖြင့် သို့မဟုတ် တောင်းဆိုချက်ဖြင့်သာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့အတွက် စစ်တပ် အဖွဲ့အစည်းက ပိုင်ဆိုင်ပစ္စည်းများကို အသုံးပြုသင့်သည်။ ထိုသို့ အသုံးပြုခြင်းမတိုင်ခင် (အသုံးပြုခြင်း အချိန်ကာလ ကြာမြင့်ချိန်ကဲ့သို့သော ပြဿနာများအပါအဝင် နိုင်ငံ ယူနီဖောင်းများ ဝတ်ဆင်ပြီး လက်နက် မတပ်ဆင်ဘဲ သို့မဟုတ် လက်နက် တပ်ဆင်နိုင်သည်ကို လည်းကောင်း၊ အရပ်ဘက် ဆောင်ရွက်သူများနှင့် ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်ရန် အတွက် နည်းလမ်းများ) စည်းမျဉ်း စည်းကမ်းများကို သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံနှင့် ပံ့ပိုး ကူညီသော နိုင်ငံများမှ ကြိုတင်သဘောတူ ထားရမည်။

၁၂။ ရပ်စဲခြင်း

၁။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့်နိုင်ငံ သို့မဟုတ် ပံ့ပိုးဆောင်ရွက်သူမှ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့ကို ရပ်စဲရန် ဆန္ဒရှိသော အချိန်တွင် သင့်တော်သော အသိပေး အကြောင်းကြားခြင်း ပြုလုပ်သင့်သည်။ ထိုသို့ အသိပေး အကြောင်းကြားခြင်းအပေါ် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် လူမှုအဖွဲ့အစည်းများအပေါ် ထိုရပ်စဲခြင်း၏ သက်ရောက်မှုကို ထည့်သွင်းစဉ်းစားပြီး သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံနှင့် ကူညီ ဆောင်ရွက်သူတို့ အပြန်အလှန် တိုင်ပင် ညှိနှိုင်း သင့်သည်။

အပိုင်း ၄ - ဥပဒေနှင့်အညီ အခွင့်အလမ်းများ ခံစားခွင့်အတွက် အရည်အချင်း သတ်မှတ်ချက်များ

၁၃။ ပံ့ပိုးသည့်နိုင်ငံများအတွက် အခွင့်အလမ်းများ

၁။ တစ်ဆင့်ဖြတ်သန်းသည့် နိုင်ငံနှင့် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံများသည် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့နှင့် ပတ်သက်ပြီး ကူညီသည့် နိုင်ငံများကို အပိုင်း ၅ တွင် ဖော်ပြထားသော ဥပဒေနှင့်အညီ အခွင့်အလမ်းများကို အနိမ့်ဆုံး အနေဖြင့် ခွင့်ပြုပေးရမည်။

၁၄။ လူသားချင်း စာနာထောက်ထားခြင်း ဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ပေးရေး အဖွဲ့ အစည်းများအတွက် အခွင့်အလမ်းများ

၁။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ တည်ဆဲ ဥပဒေများအရ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့ နှင့် ပတ်သက်ပြီး အပိုင်း ၅ တွင် ဖော်ပြထားသော တရားဝင် စီမံဆောင်ရွက်ချက်များကို လက်ခံရန် လူသားချင်း စာနာထောက်ထားခြင်း ဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့

ပေးရေး အဖွဲ့အစည်း တစ်ခုခုသည် အရည်အချင်းပြည့်မီသည်ကို ဆုံးဖြတ်ရန် မူရင်းနိုင်ငံ၊ တစ်ဆင့် ဖြတ်သန်းသည့် နိုင်ငံနှင့် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံ၏ အထူး လုပ်ပိုင်ခွင့် အာဏာဖြစ်သည်။

၂။ တရားဝင် အခွင့်အလမ်းများအတွက် သတ်မှတ်ချက်နှင့် ကိုက်ညီမှုကို ရယူရာတွင် လူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားခြင်း ဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ပေးရေး အဖွဲ့များအတွက် စံသတ်မှတ်ချက်များကို နိုင်ငံများမှ သတ်မှတ်ထားရန် ထောက်ခံ အားပေးသည်။ ထို စံသတ်မှတ်ချက်များသည် ဤ လမ်းညွှန်ချက်များ၏ အပိုဒ် ၄ တွင် ဖော်ပြထားသော တာဝန် ဝတ္တရားများနှင့် အညီ ဆောင်ရွက်ရန် အဖွဲ့အစည်းမှ ၎င်းစွမ်းရည်နှင့် စိတ်ဆန္ဒကို ထုတ်ဖော် ပြသခြင်း ပါဝင်သင့်သည်။

၃။ လူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းအပေါ် လိုက်နာရန် သတ်မှတ်သည့် နောက်ဆက်တွဲ လိုအပ်ချက်များသည် သင့်တော်သော သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့၏ ပြဋ္ဌာန်းချက်ကို လိုအပ်သည်ထက် ပိုပြီး နောက်ထပ်တာဝန်များ ထပ်မံ မအပ်နှင်းသင့်ပါ။

၄။ အခွင့်အလမ်း ခွင့်ပြုပေးပြီး နိုင်ငံမှ သတ်မှတ်ချက်နှင့် ကိုက်ညီမှု ဆုံးဖြတ်ချက်ကို သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် မဖြစ်ပေါ်ခင် ကြိုတင်၍ ရရှိနိုင်ရမည်။ သက်ဆိုင်သော လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများနှင့် ဆောင်ရွက်ရမည့် နည်းလမ်းများသည် ဖြစ်နိုင်သမျှ ရိုးရှင်းပြီး ထိရောက်မှု ရှိသင့်သည်။ ၎င်းတို့ကို ရှင်းလင်းစွာ ဖော်ပြထားသင့်ပြီး ၎င်းတို့နှင့် ပတ်သက်သော သတင်း အချက်အလက်များကို လွတ်လပ်စွာ ရရှိနိုင်ရန် ပြုလုပ်ထားသင့်သည်။ ၎င်းတို့တွင် ရရှိနိုင်သော နိုင်ငံတွင်း လူစာရင်း၊ နှစ်နိုင်ငံ သဘောတူ စာချုပ်များ သို့မဟုတ် တရားဝင် သဘော တူထားသော အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ သို့မဟုတ် ဒေသဆိုင်ရာ စနစ်များအပေါ် တည်မီခြင်းတို့ ပါဝင်နိုင်သည်။

၅။ အပိုင်း ၅ ရှိ ဥပဒေအရအခွင့်အလမ်းများ၏ ဆက်လက် တည်ရှိမှုကို ဤအပိုဒ်၏ အပိုဒ်ခွဲ ၂ မှ ပြဋ္ဌာန်းချက်များအား စဉ်ဆက်မပြတ် လိုက်နာ ကျင့်သုံးမှုအပေါ် မူတည်၍ ပြုလုပ်သင့်သည်။ သို့သော် ဥပဒေအရအခွင့်အလမ်းများအပေါ် ရပိုင်ခွင့်သည် အခြေအနေများအပေါ် သင့်တော်သလို တစ်ဖက်သတ်၊ နောက်ကြောင်းပြန် အာဏာ သက်ရောက်ခြင်းဖြင့် သို့မဟုတ် သတိပေး အကြောင်းကြားခြင်း မရှိဘဲ မပြောင်းလဲသင့်ပါ။

၁၅။ အခြားကူညီ ဆောင်ရွက်သူများအတွက် အခွင့်အလမ်းများ

၁။ လှူဒါန်းနိုင်သော အကူအညီပေးသော ပုဂ္ဂလိက ကုမ္ပဏီများကဲ့သို့ အပိုဒ် ၁၃ နှင့် ၁၄ များဖြင့် အကျုံးဝင်သော စီမံဆောင်ရွက်ချက် များမှအပ ပံ့ပိုးဆောင်ရွက်သူများ အတွက် အပိုဒ် ၅ ရှိ ဥပဒေနှင့် အညီ အခွင့်အလမ်း အချို့ကို တောင်းဆိုချက်အပေါ် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံမှ ချဲ့ထွင်ရန် ဆန္ဒလည်း ရှိနိုင်သည်။ ၎င်းသည် လူသားချင်း စာနာထောက်ထားခြင်း ဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ ပေးရေးအဖွဲ့များနှင့် ပံ့ပိုးကူညီသော နိုင်ငံများ၏ လုပ်ဆောင်ချက်များကို မကောင်းသော သက်ရောက်မှုများ မဖြစ်စေရ။ ထိုအခွင့်အလမ်း များကို ရရှိသော မည်သည့် ဆောင်ရွက်သူမဆို အပိုဒ် ၄ တွင် ပြဋ္ဌာန်းထားသော ကူညီသော သတ်မှတ်ချက်များကို အနည်းဆုံး လိုက်နာရန် လိုအပ်သည်။

အပိုင်း ၅ - ဝင်ရောက်ခြင်းလုပ်ငန်းနှင့် ဆောင်ရွက်ချက်များအတွက် ဥပဒေနှင့်အညီ အခွင့်အလမ်းများ

ပံ့ပိုးကူညီသည့် နိုင်ငံများနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မှီသော လူသားချင်း စာနာထောက်ထားခြင်း ဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ပေးရေး အဖွဲ့များအတွက် အပိုဒ် ၁၆ မှ ၂၄ တွင် ဖော်ပြထားသော ဥပဒေနှင့်အညီ အခွင့်အလမ်းများအား နိုင်ငံများမှ ပံ့ပိုး ဖြည်းဆည်းပေးရန် ထောက်ခံထားသည်။ ထို အခွင့်အလမ်းများအား ခွင့်ပြု ပေးခြင်းသည် နိုင်ငံလုံခြုံရေး အကျိုးရလဒ်များ၊ အစိုးရ အမိန့်ကြေညာချက်၊ ပြည်သူနှင့် ပတ်ဝန်းကျင်ဆိုင်ရာ ကျန်းမာရေးနှင့် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့်နိုင်ငံ၊ မူရင်းနိုင်ငံနှင့် တစ်ဆင့် ဖြတ်သန်းသည့် နိုင်ငံများ ဆိုင်ရာ ပြည်သူ့ ကိုယ်ကျင့် သိက္ခာများနှင့်အညီ ဖြစ်စေရမည်ကို နားလည်ပြီးဖြစ်သည်။

ဤတွင် ထောက်ခံထားသော သီးသန့်အခွင့်အလမ်း များသည် နိုင်ငံအစိုးရမှ အပ အရည်အချင်း ပြည့်ဝသော အာဏာပိုင်များ အတွင်း ဖြစ်လျှင် နိုင်ငံအစိုးရသည် ပံ့ပိုးကူညီသည့် နိုင်ငံများနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မှီသော လူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းများသို့ သက်ဆိုင်သော အခွင့်အလမ်းများ ပံ့ပိုးရန် ဖြစ်နိုင်ပါက ၎င်း အာဏာပိုင်များကို သင့်လျော်သလို အားပေး ကူညီသင့်သည်။

၁၆။ ဝန်ထမ်းများ

၁။ ကူညီသည့် နိုင်ငံများနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မှီသော လူသားချင်း စာနာထောက်ထားခြင်း ဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းများ၏ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့ ဆိုင်ရာ ဝန်ထမ်းများနှင့် ပတ်သက်၍ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံသည် -

- (က) သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး လုပ်ဆောင်ချက်များ ဆောင်ရွက်ရန် လိုအပ်သော အချိန်အတွက် ၎င်းတို့ နယ်နိမိတ်အတွင်း သင့်တော်သလို အခွန်အခမကောက်ခံဘဲ သက်တမ်း တိုးနိုင်သော ပြည်ဝင်ခွင့် လက်မှတ်နှင့် လိုအပ်သော အလုပ် လုပ်ကိုင်ခွင့် လက်မှတ်များ ထုတ်ပေး သင့်သည်။
- (ခ) သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ ဆောင်ရွက်ချက်များတွင် လိုအပ်သော ၎င်းပြည်ဝင်ခွင့် လက်မှတ်နှင့် အလုပ်လုပ်ကိုင်ခွင့် လက်မှတ်များ၏ သတ်မှတ်ချက်များကို လျော့ပေါ့သင့်သည် သို့မဟုတ် သိသိသာသာ မြန်ဆန်စွာ ဆောင်ရွက် ပေးစေသင့်သည်။
- (ဂ) သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး လုပ်ဆောင်ချက်များကို ဆောင်ရွက်ရန် လိုအပ်သော အချိန်တွင် ပြည်ပ ဆေးဘက်ဆိုင်ရာ ဝန်ထမ်းများ၊ ဗိသုကာ ပညာရှင်များနှင့် အင်ဂျင်နီယာများ၏ ကျွမ်းကျင်မှုဆိုင်ရာ အရည်အချင်းများကို ယာယီ အသိအမှတ်ပြုခြင်း၊ ယာဉ်မောင်း လိုင်စင်များနှင့် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး လုပ်ငန်းစဉ်များ ဆောင်ရွက်ခြင်းအတွက် သက်ဆိုင်သည့် ပံ့ပိုး ကူညီသောနိုင်ငံ သို့မဟုတ် အရည်အချင်းပြည့်မှီသည့် လူသားချင်းစာနာ ထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ပေးရေး အဖွဲ့အစည်း တို့မှ မှန်ကန်သည်ဟု သက်သေခံလက်မှတ် ရေးထိုးပြီး အသိအမှတ်ပြုထားသည့်

အခြား လိုအပ်သော လိုင်စင်များနှင့် အထောက်အထား လက်မှတ်များအတွက် မြန်ဆန်သော လုပ်ထုံး လုပ်နည်းများကို ဖန်တီး ပေးထားသင့်သည်။

(ဃ) သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး ဝန်ထမ်းများ၏ လုံခြုံရေးကို ထည့်သွင်း စဉ်းစားပြီး သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် ဒေသမှဖြစ်စေ၊ ထိုဒေသသို့ဖြစ်စေ လွတ်လပ်စွာ ဝင်ရောက်ခွင့်၊ ထွက်ခွာခွင့်နှင့် လွတ်လပ်စွာ လှုပ်ရှား သွားလာခွင့်ကို လွယ်ကူအဆင်ပြေရန် စီမံပေးထားသင့်သည်။

၂။ အကူအညီ တောင်းဆိုမှု အပေါ်တွင် မူရင်းနိုင်ငံနှင့် တစ်ဆင့် ဖြတ်သန်းသည့် နိုင်ငံများမှ အရည်အချင်းပြည့်မီသည့် လူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားခြင်း ဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းတို့၏ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး ဝန်ထမ်းများအတွက် သင့်တော်သလို ထွက်ခွာခွင့် လက်မှတ် သို့မဟုတ် တစ်ဆင့်ဖြတ်သန်းခွင့် လက်မှတ်တို့ကို အခွန်မခမကောက်ခံဘဲ ချက်ချင်း ထုတ်ပေးသင့်သည် သို့မဟုတ် ကင်းလွတ်ခွင့်ပြုသင့်သည်။

၃။ ကူညီသည့်နိုင်ငံနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မီသည့် လူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းသည် ပြည်တွင်း ဝန်ထမ်းများအား မည်မျှငှားရမ်းခြင်းဖြင့် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး ရည်ရွယ်ချက်များ မည်သည့် အတိုင်းအတာအထိ ပြီးမြောက် နိုင်သည်ကို စဉ်းစားသင့်သည်။

၁၇။ ကုန်ပစ္စည်းနှင့် ကိရိယာတန်ဆာပလာ

၁။ ကူညီသည့် နိုင်ငံနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မီသည့် လူသားချင်း စာနာထောက်ထားခြင်း ဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းများက ကိုယ်တိုင်ဖြစ်စေ၊ ကိုယ်စားဖြစ်စေ တင်ပို့သော သို့မဟုတ် တင်သွင်းသော သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေးအတွက် ကုန်ပစ္စည်းများနှင့် ကိရိယာ တန်ဆာပလာတို့နှင့် ပတ်သက်၍ မူရင်းနိုင်ငံ၊ တစ်ဆင့်ဖြတ်သန်းသည့် နိုင်ငံနှင့် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံတို့သည် -

- (က) ၎င်းတို့ကို အကောက်ခွန်များ၊ အခွန်များ၊ သွင်းကုန်ပို့ကုန်အခွန်အခများ သို့မဟုတ် အစိုးရက ကောက်ခံသော အခကြေးငွေများ အားလုံးမှ ကင်းလွတ်ခွင့် ပေးသင့်သည်။
- (ခ) ၎င်းတို့ကို ပြည်ပပို့ကုန်ဆိုင်ရာ၊ တစ်ဆင့် ဖြတ်သန်းခြင်း ဆိုင်ရာနှင့် ပြည်တွင်း သွင်းကုန်ဆိုင်ရာ ကန့်သတ်ချက် များမှ ကင်းလွတ်ခွင့် ပေးသင့်သည်။
- (ဂ) ပြည်ပပို့ကုန်ဆိုင်ရာ၊ တစ်ဆင့် ဖြတ်သန်းခြင်း ဆိုင်ရာနှင့် ပို့ကုန်၊ သွင်းကုန်ဆိုင်ရာ စာရွက်စာတမ်း အထောက်အထား လိုအပ်ချက်များကို အရိုးရှင်းဆုံးနှင့် အနည်းဆုံး ဖြစ်အောင် ပြုလုပ် ပေးသင့်သည်။
- (ဃ) ကူညီသည့်နိုင်ငံ သို့မဟုတ် အရည်အချင်းပြည့်မီသည့် လူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ ပေးရေး အဖွဲ့မှ ပိုင်ဆိုင်ပြီး ပြန်လည် ရယူထားရန် ဆန္ဒရှိသော ကိရိယာ

တန်ဆာပလာများ သို့မဟုတ် အသုံးမပြုသော ကုန်ပစ္စည်းများကို ပြန်လည် တင်ပို့ခြင်းအား ခွင့်ပြုသင့်သည်။

၂။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီဖြစ်သော ကုန်ပစ္စည်းများ၊ ကိရိယာတို့နှင့် ပတ်သက်၍ မူရင်းနိုင်ငံ၊ တစ်ဆင့် ဖြတ်သန်းသည့် နိုင်ငံနှင့် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံတို့သည် ထပ်မံ၍ -

(က) စစ်ဆေးခြင်းဆိုင်ရာ လိုအပ်ချက်များကို ကင်းလွတ်ခွင့်ပေးသင့်သည် သို့မဟုတ် လျော့ချပေးသင့်သည်။ ကင်းလွတ်ခွင့်ပြုရန် မဖြစ်နိုင်သော ကိစ္စရပ်များတွင် လက်တွေ့ကျသော အကောက်ခွန် ကြိုတင် ရှင်းလင်းခြင်း လုပ်ငန်းစဉ်မှ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ ဖြစ်သော ကုန်ပစ္စည်းများနှင့် ကိရိယာ တန်ဆာပလာတို့ကို မြန်ဆန်စွာ ဆောင်ရွက်ပြီး ဦးစားပေး အနေဖြင့် ခွင့်ပြုပေးသင့်သည်။

(ခ) သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံ၏ လုံခြုံရေး စည်းမျဉ်းဥပဒေနှင့်အညီ လိုအပ်လျှင် ကြန့်ကြာမှု အနည်းဆုံးဖြစ်စေရန် အကောက်ခွန်ရုံးတွင် မဟုတ်ဘဲ ပြင်ပ အခြားနေရာနှင့် ရုံးချိန်ပြင်ပတို့တွင် စစ်ဆေးခြင်း၊ စစ်ဆေးခြင်းကို စီမံဆောင်ရွက် ပေးသင့်သည်။ ကူညီသည့် နိုင်ငံများနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မီသည့် လူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားခြင်း ဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းများသည် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံမှ ပြဋ္ဌာန်း သတ်မှတ်ထားသော လမ်းကြောင်းမှသွားပြီး သတ်မှတ်ပေးသော နေရာတွင် လွှဲပြောင်း ပေးသင့်သည်။

၃။ အထက်ပါ အခွင့်အလမ်း စီမံဆောင်ရွက်ချက်များ အကျိုးရှိစေရန် ကူညီသည့်နိုင်ငံများနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မီသည့် လူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းများသည် သဘောတူထားသော အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ စံနှုန်းများနှင့်အညီ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦး ပြန်လည် ထူထောင်ရေး ကုန်ပစ္စည်းများနှင့် ကိရိယာ တန်ဆာပလာတို့ကို သင့်လျော်သော ထုပ်ပိုးခြင်း၊ အမျိုးအစားခွဲခြားခြင်း၊ အမှတ်အသားပြုခြင်းတို့ လုပ်သင့်ပြီး သဘောဖြင့် တင်ပို့တိုင်း တိကျသောကုန်ပစ္စည်း စာရင်းများ ပါဝင်သင့်သည်။ ၎င်းတို့သည် ထိုကုန်ပစ္စည်းများနှင့် ကိရိယာများကို ၎င်းတို့၏ အရည်အသွေး၊ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံရှိ လိုအပ်ချက်တို့အတွက် ကိုက်ညီမှုနှင့်၊ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံနှင့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ စံနှုန်းများဖြစ်သော နိုင်ငံဥပဒေနှင့် ကိုက်ညီမှုကို သေချာစေရန် ထပ်မံ၍ စစ်ဆေးသင့်သည်။

၄။ ကူညီသည့် နိုင်ငံများနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မီသော လူသားချင်း စာနာထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းများသည် မလိုအပ်သော၊ အသုံးမပြုသော ကယ်ဆယ်ရေးပစ္စည်းနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး ကုန်ပစ္စည်းများမှာ လူသားတို့၏ ကျန်းမာရေး သို့မဟုတ် လုံခြုံရေး သို့မဟုတ် ပတ်ဝန်းကျင်ကို အန္တရာယ်ဖြစ်စေလျှင် ၎င်းတို့ကို စွန့်ပစ်ခြင်း သို့မဟုတ် ဖယ်ရှားခြင်းတို့အတွက် တာဝန်ယူသင့်သည်။

၁၈။ အထူးကုန်ပစ္စည်းနှင့် ကိရိယာတန်ဆာပလာများ

အပိုဒ် ၁၇ တွင် ဖော်ပြထားသောအခွင့်အလမ်း စီမံဆောင်ရွက်ချက်များအပြင် -

၁။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့အဖြစ် ကူညီသည့် နိုင်ငံများနှင့် ဘောင်ဝင်သော လူသားချင်း စာနာထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းများက ကိုယ်တိုင်ဖြစ်စေ၊ ၎င်းတို့၏ ကိုယ်စားဖြစ်စေ တင်သွင်းသော မော်တော်ယာဉ်များနှင့် ပတ်သက်၍ နိုင်ငံခြားလိုင်စင်နှင့် ယာဉ်နံပါတ်ပြားများကို ယာယီအသိအမှတ် ပြုကြောင်း သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့်နိုင်ငံမှ ထုတ်ပေး သင့်သည်။

၂။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့အဖြစ် ကူညီသည့် နိုင်ငံများနှင့် ဘောင်ဝင်သော လူသားချင်း စာနာ ဘထောက်ထားခြင်း ဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းများက ကိုယ်တိုင်ဖြစ်စေ၊ ၎င်းတို့၏ ကိုယ်စားဖြစ်စေ ဆက်သွယ်ရေးနှင့် သတင်း အချက်အလက် နည်းပညာဆိုင်ရာ ကိရိယာတို့ကို အသုံးပြုခြင်း၊ တင်သွင်းခြင်းနှင့် တင်ပို့ခြင်းတို့ကို သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံများမှ သက်ဆိုင်သော လိုင်စင်များ ထုတ်ပေးခြင်းကို လျော့ပေါ့ သင့်သည်။ သို့မဟုတ် မြန်ဆန်စွာဆောင်ရွက် ပေးစေသင့်သည့်အပြင် အခြား အတားအဆီးများကို လျော့ပေါ့ သင့်သည်။ ပြည်တွင်း ကယ်ဆယ်ရေး ကူညီ ဆောင်ရွက်သူများအား ခွဲခြား ဆက်ဆံခြင်း သို့မဟုတ် မကောင်းသော ထိခိုက်စေခြင်း မရှိစေဘဲ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံများသည် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် အကူအညီ လုပ်ဆောင်ချက်များနှင့် ပတ်သက်သော ဆက်သွယ်ရေးနှင့် အချက်အလက်များ ဖလှယ်ခြင်းအတွက် လှိုင်းနှုန်းအကျယ်၊ လှိုင်းနှုန်းများနှင့် ဂြိုဟ်တု အသုံးပြုမှုကို ဦးစားပေး ချိတ်ဆက်ခြင်းအား ကူညီသည့် နိုင်ငံများနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မီသော လူသားချင်း စာနာထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းများကို ထုတ်ပေး သင့်သည်။ (သို့မဟုတ် သင့်တော်သလို အခြား ပြည်တွင်းကူညီ ဆောင်ရွက်သူများကို ထုတ်ပေးရန် အားပေး သင့်သည်။)

၃။ မူရင်းနိုင်ငံ၊ တစ်ဆင့် ဖြတ်သန်းသည့် နိုင်ငံနှင့် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံတို့သည် ပြည်သူများ ဘေးကင်း လုံခြုံရေးနှင့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ဥပဒေတို့နှင့် ကိုက်ညီသည် အထိ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့ အဖြစ် ပံ့ပိုးကူညီသည့် နိုင်ငံများနှင့် ဘောင်ဝင်သော လူသားချင်း စာနာထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ပေးရေး အဖွဲ့အစည်း များက ဖြစ်စေ၊ ၎င်းတို့၏ ကိုယ်စားဖြစ်စေ ဆေးဝါး ပစ္စည်းများနှင့် ဆေးပစ္စည်း ကိရိယာများကို တင်ပို့ခြင်း၊ တစ်ဆင့် ဖြတ်သန်းခြင်း၊ တင်သွင်းခြင်းနှင့် ပြန်လည်တင်ပို့ခြင်း ဆိုင်ရာ ဥပဒေနှင့် စီမံအုပ်ချုပ်ရေး အတားအဆီးများကို လျော့ပေါ့ပေးသင့်သည်။ ကူညီသည့် နိုင်ငံများနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မီသော လူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားခြင်း ဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းများသည် ၎င်းဆေးဝါး ပစ္စည်းများနှင့် ဆေးပစ္စည်း ကိရိယာများ၏ အရည်အသွေး၊ လိုအပ်ချက်နှင့် ကိုက်ညီမှုနှင့် ဘေးကင်းလုံခြုံမှုကို သေချာစေရန် သင့်တော်သော ဆောင်ရွက်ချက်များ ပြုလုပ်သင့်သည်။ အသေးစိတ်အားဖြင့် -

- (က) မူရင်းနိုင်ငံနှင့် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံတို့တွင် အသုံးပြုရန်အတွက် ၎င်းတို့ တင်သွင်းသော ဆေးဝါးပစ္စည်းများကို အတည်ပြု ပေးသင့်သည်။

- (ခ) ၎င်းတို့ ကိုယ်တိုင် လုပ်ဆောင်ရာ၌ ၎င်းတို့အသုံးပြုသော ဆေးဝါးပစ္စည်းများကို -
 - (၁) ၎င်းတို့၏ အရည်အသွေး ပြည့်ဝမှုရှိစေရန် သင့်တော်သော အခြေအနေဖြင့် သယ်ယူ ပို့ဆောင်ပြီး ထိန်းသိမ်း သင့်သည်။
 - (၂) အလွဲသုံးစား ပြုခြင်းနှင့် တလွဲသုံးခြင်းမှ ကာကွယ် သင့်သည်။
- (ဂ) သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံတွင် အသုံးပြုရန် ၎င်းတို့ လှူဒါန်းသော ဆေးဝါး ပစ္စည်းများသည် -
 - (၁) လက်ခံရရှိသည့် အာဏာပိုင်များက အခြား သဘောတူထားခြင်း မရှိလျှင် ၎င်းတို့ ဆိုက်ရောက်ချိန်တွင် ၎င်းတို့၏ သက်တမ်း ကုန်ဆုံးရက်မှ အနည်းဆုံး တစ်ဆယ့်နှစ်လ ရှိသင့်သည်။
 - (၂) သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံ ရောက်သည်အထိ ၎င်းတို့၏ အရည်အသွေးကို သေချာစေရန် သင့်တော်သော အခြေအနေများဖြင့် သယ်ယူ ပို့ဆောင်ပြီး ထိန်းသိမ်း ထားသင့်သည်။
 - (၃) အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ သုံးခါတုပေအမည် သို့မဟုတ် ထုတ်လုပ်သည့် ကုမ္ပဏီ သုံးသောအမည်မဟုတ်၊ အမှတ်စဉ်နံပါတ်၊ သုံးစွဲမှုပုံစံ၊ အားသက်ရောက်မှု၊ ထုတ်လုပ်သူအမည်၊ ပစ္စည်းထည့်သွင်းသော သေတ္တာထဲရှိ အရေအတွက်၊ သိုလှောင်မှုပုံစံ - ပုံအနေအထားများနှင့် သက်တမ်း ကုန်ဆုံးရက် တို့ကို သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သော နိုင်ငံ၌ နားလည်နိုင်သော ဘာသာစကားဖြင့် သင့်တော်သော တံဆိပ် ခတ်နိုင် ပုံ ထားရမည်။

၄။ မူရင်းနိုင်ငံ၊ တစ်ဆင့် ဖြတ်သန်းသည့် နိုင်ငံနှင့် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည် နိုင်ငံတို့သည် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် အကူအညီ လုပ်ဆောင်ချက်များတွင် အထောက်အပံ့အဖြစ် ပံ့ပိုးကူညီသည့် နိုင်ငံများနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မီသော လူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းများ သည် အစားအစာ တင်သွင်းခြင်းများနှင့် တင်ပို့ခြင်းများအပေါ် တားမြစ်ချက်များနှင့် ကန့်သတ်ချက်များနှင့် ပိုးသတ် ဆေးဝါးများ ဆိုင်ရာ ပုံမှန် လိုအပ်ချက်များကို ပြင်ဆင် ပြောင်းလဲနိုင်ခြင်း၊ မပြောင်းလဲနိုင်ခြင်း၊ လျော့ပေါ့ခြင်း၊ မလျော့ပေါ့ခြင်းကို ထည့်သွင်း စဉ်းစားသင့်သည်။

၁၉။ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး

၁။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့တို့ကို သယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေးအတွက် ကူညီသည့် နိုင်ငံနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မီသော လူသားချင်း စာနာထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းတို့မှ လုပ်ဆောင်သော ကုန်းလမ်း၊ ရေကြောင်းနှင့် လေကြောင်းဆိုင်ရာ ယာဉ်များ၏ မြန်ဆန်စွာ ဖြတ်သန်းနိုင်ရေးအတွက် ခွင့်ပြုချက်ကိုမူရင်းနိုင်ငံ၊ တစ်ဆင့် ဖြတ်သန်းသည့် နိုင်ငံနှင့် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံတို့သည် နှောင့်နှေး

ကြန့်ကြာမှုမရှိဘဲ ခွင့်ပြု ထုတ်ပေးသင့်သည်။ သင့်တော်လျှင် သက်ဆိုင်သော အခကြေးငွေများကို ကင်းလွတ်ခွင့်ပြု သင့်သည်။

၂။ အထူးသဖြင့် ခွင့်ပြုချက်ကို လေယာဉ် ဖြတ်သန်းပျံသန်းခြင်း၊ ဆင်းသက်ခြင်းနှင့် ထွက်ခွာခြင်းတို့အတွက် ထုတ်ပေးသင့်သည်။ ထိုလေယာဉ်ကို အကူအညီ အထောက်အပံ့များ လွှဲပြောင်း ပေးအပ်ခြင်းအတွက် လိုအပ်သောကြောင့် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့်နိုင်ငံ နယ်နိမိတ်အတွင်း လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ခွင့် ကိုလည်း တရားဝင် ခွင့်ပြုသင့်သည်။

၃။ ထို သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး ယာဉ်များတွင် တာဝန် ထမ်းဆောင်သော ဝန်ထမ်းများအတွက် သက်ဆိုင်သော ထွက်ခွာခွင့်၊ တစ်ဆင့် ဖြတ်သန်းခွင့်နှင့် ဝင်ခွင့် ဝီဇာ/လက်မှတ်တို့ကို ချက်ချင်း ထုတ်ပေးသင့်သည်။

၂၀။ ပြည်တွင်း၌ ယာယီတရားဝင် ဆောင်ရွက်ခွင့် အခြေအနေ

၁။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံသည် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့ပေးခြင်း ရည်ရွယ်ချက်အတွက် သက်ဆိုင်ရာ ကူညီသည့် နိုင်ငံ၏ တရားဝင် အဖွဲ့အစည်းများနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မီသော လူသားချင်း စာနာထောက်ထားခြင်း ဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းတို့အား ၎င်းတို့ နိုင်ငံအတွင်း ဝင်ရောက်ပြီးပြီးချင်း ခံစားခွင့်ရှိသည့် အခွင့်အရေးများ ဖြစ်သည့် ဘဏ်ငွေစာရင်း ဖွင့်ခြင်း၊ စာချုပ်စာတမ်းနှင့် အငှားစာချုပ်များ ချုပ်ဆိုခြင်း၊ ပစ္စည်းများကို ရယူခြင်း၊ ပေးကမ်းခြင်းနှင့် တရားမူခင်းများကို ဖြေရှင်းဆောင်ရွက်ခြင်း စသည့် လိုအပ်သော လုပ်ငန်း ဆောင်တာများ ၎င်းတို့နယ်မြေတွင် တရားဝင် ဆောင်ရွက်ရန် အနည်းဆုံး တရားဝင် ယာယီ လုပ်ကိုင် ဆောင်ရွက်ခွင့် အာဏာကို ခွင့်ပြုသင့်သည်။

၂။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့နှင့် ပတ်သက်ပြီး တရားဝင် ငွေလဲလှယ်နှုန်းများ ရရှိရန်နှင့် တရားဝင် နည်းလမ်းများမှ လိုအပ်သော ရန်ပုံငွေနှင့် ငွေကြေးတို့ကို နိုင်ငံတွင်း သို့ဖြစ်စေ၊ နိုင်ငံပြင်ပသို့ဖြစ်စေ လွတ်လပ်စွာ သယ်ယူနိုင်ရန် အခွင့်အရေးကို ကူညီသည့် နိုင်ငံနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မီသော လူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းတို့ကို ခွင့်ပြုထား သင့်သည်။

၃။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံများသည် ကူညီသည့် နိုင်ငံနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မီသော လူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းတို့က နိုင်ငံတွင်း ဝန်းထမ်းများအား တရားဝင် ခန့်အပ်ခွင့်နှင့် ငှားရမ်းခြင်း စာချုပ်များ ရပ်စဲခွင့်တို့ကို ခွင့်ပြု ထားသင့်သည်။

၂၁။ အခွန်စည်းကြပ်ခြင်း

၁။ သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံများသည် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့တို့နှင့် တိုက်ရိုက် ပတ်သက်သော တန်ဖိုးဖြည့်ခွန် (VAT) နှင့် အခြားအခွန်များ သို့မဟုတ် စည်းကြပ်ခွန်များမှ ကူညီသည့် နိုင်ငံနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မီသော လူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းတို့ကို ကင်းလွတ်ခွင့်များ ပေးသင့်သည်။

၂၂။ လုံခြုံရေး

၁။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံများသည် ၎င်းတို့၏ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့တို့နှင့် ပတ်သက်ပြီး ပံ့ပိုး ကူညီသည့် နိုင်ငံနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မီသော လူသားချင်း စာနာထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းတို့၏ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီနှင့် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး လုပ်ငန်းများတွင် အသုံးပြုသော နယ်နိမိတ်အတွင်း ဝန်ထမ်းများ၊ ပစ္စည်း ကိရိယာများ၊ သယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေး နည်းလမ်းများ၊ ကိရိယာ တန်ဆာပလာများနှင့် ကုန်ပစ္စည်းများ၏ ဘေးအန္တရာယ် ကင်းရေးနှင့် လုံခြုံရေးတို့ကို ဆောင်ရွက်ရန် သင့်တော်သော လုပ်ဆောင်ချက် နည်းလမ်းများကို ဆောင်ရွက် ပေးသင့်သည်။

၂၃။ အချိန်တိုးမြှင့်ခြင်း

၁။ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ အကူအညီများကို အချိန်မီ လွှဲပြောင်းနိုင်ရန် အရေးကြီးသော နိုင်ငံတွင်း ဆောင်ရွက်နေသည့် ရုံးများနှင့် ဝန်ဆောင်မှုများကို လိုအပ်ပါက သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံမှ အရှိန်အဟုန်မြှင့်ရန် ပုံမှန် ရုံးချိန်အပြင်အချိန်ပိုတွင် အစွမ်းကုန် ကြိုးစားသင့်သည်။

၂၄။ ကုန်ကျစရိတ်များ

၁။ ဤ လမ်းညွှန်ချက်များအရ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ ကယ်ဆယ်ရေး အကူအညီ သို့မဟုတ် ကနဦးပြန်လည် ထူထောင်ရေး အထောက်အပံ့တို့ ပံ့ပိုးကူညီခြင်းဆိုင်ရာ ကုန်ကျစရိတ်များကို ကူညီသည့် နိုင်ငံနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မီသော လူသားချင်းစာနာ ထောက်ထားခြင်းဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းတို့မှ ပုံမှန်အားဖြင့် ကျခံသင့်သည်။ သို့သော် အချို့သော ကုန်ကျစရိတ်များနှင့် အခကြေးငွေများ၏ ပြန်လည် ပေးအပ်ခြင်းအတွက် ဖြစ်စေ၊ ကိရိယာ တန်ဆာပလာတို့၏ ယာယီ ချေးငွေအတွက် ဖြစ်စေ ကူညီသည့် နိုင်ငံများသည် သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံနှင့် ကြိုတင်၍ သဘောတူညီ ထားနိုင်သည်။

၂။ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ် ကျရောက်သည့် နိုင်ငံများသည် ၎င်းတို့တွင် အခွင့်အာဏာ ရှိပြီး အခြေအနေများအရ ဖြစ်နိုင်သော အတိုင်းအတာတွင် ကူညီသည့် နိုင်ငံများနှင့် အရည်အချင်းပြည့်မီသော လူသားချင်း စာနာ ထောက်ထားခြင်း ဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ပေးရေး အဖွဲ့အစည်းတို့ကို အချို့သော ဝန်ဆောင်မှုများ ပံ့ပိုးရာ၌ ကုန်ကျစရိတ်များကို လျော့ချရန် သို့မဟုတ် ကုန်ကျစရိတ် မရှိဘဲ လုပ်ဆောင်နိုင်ရန် ထည့်သွင်း စဉ်းစားသင့်သည်။ ၎င်းတို့တွင် အောက်ပါတို့ ပါဝင်နိုင်သည် -

- (က) ပြည်တွင်း လေကြောင်းလိုင်းများ အပါအဝင် ပြည်တွင်း သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး၊
- (ခ) အဆောက်အဦများ အသုံးပြုခြင်းနှင့် ရုံးခန်းနှင့် ဂိုဒေါင်နေရာတို့ အတွက် မြေ အသုံးပြုခြင်း၊
- (ဂ) ကုန်စည်ကိုင်တွယ် ရွှေ့ပြောင်းရေး ကိရိယာနှင့် ထောက်ပံ့ပို့ဆောင်ရေး စီမံဖွဲ့စည်းမှု အသုံးပြုခြင်း။